

## LECTORI SALUTEM!

A *RussianStudiesHu* évi két számmal megjelenő, az év folyamán állandóan bővülő peer reviewed történeti ruszisztikai tudományos folyóirat, amely a saját honlapján kívül az Eötvös Loránd Tudományegyetem ([edit.elte.hu](http://edit.elte.hu)), a Central and Eastern European Online Library (CEEOL) felületén (<https://www.ceeol.com/>) és még számos nagy nemzetközi adatbázisban szabadon hozzáférhető. A folyóirat anyagait a Kiadó nyomtatott verzióban is publikálja. Az online és a nyomtatott verzió terjedelmi okokból esetenként eltérhet egymástól.

Publikációkat magyar, orosz vagy angol nyelven fogadunk, feltétel az első megjelenés. Minden szerzőt szívesen látunk, aki a keleti szláv, az oroszországi és a szovjet történelem bármely problémájának (beleértve a magyar és kelet-európai vonatkozásokat) történettudományos vagy más rokondszciplína általi feldolgozását adja, és elfogadja a publikálási szabályainkat. „Vendég-rovatunk” teret biztosít a tág értelemben vett „Russian Studies” képviselői számára is, az *Opuscula Prima* rovat pedig az „Év Oroszdolgozata” országos egyetemi verseny nyerteseinek.

A *RussianStudiesHu* nem részesít előnyben semmilyen történetírói „műfajt”, módszert vagy irányzatot – függetlenül attól, hogy alapítóinak tudományos érdeklődése saját munkásságukban leginkább a historiográfiára összpontosul. Törekvéseinek irányát mindazonáltal a 2021-ben útjára bocsájtott, több számon átívelő „Az oroszországi történelem historiográfiái (2000–2020)” című sorozat jól demonstrálja, amelyben a mai állás szerint öt földrész, 18 országának tudósai vesznek részt, Kínától Brazílián át Belgiumig.

A *RussianStudiesHu*-nak webfelületet biztosító [russianstudies.hu](http://russianstudies.hu) oldalt az Eötvös Loránd Tudományegyetem oktatói, az 1990-ben létrehozott Magyar Ruszisztikai Intézet és ELTE Ruszisztikai Központ utódszervezetének tagjai alapították 2019 őszén, a szakmai-intézményi bázist az ELTE Történeti Intézete biztosítja.

A folyóirat szerkesztői üdvözlnek minden kollégát az oldalon – nemcsak olvasói minőségben, de társalkotóként is azzal, hogy publikálási felületet biztosítanak a történeti ruszisztika hazai és külföldi művelői számára. A *RussianStudiesHu* már születése pillanatában túlnőtt megálmodói legmerészebb elképzelésein, munkájához a nemzetközi történeti ruszisztika kiemelkedő képviselői csatlakoztak, s ezzel kilépett nem csupán egy konkrét műhely, de a hazai ruszisztika keretei közül is, és az egyetemes tudomány szolgálatába állt. Ahogy egyik szerzője fogalmazott, ez egy „meeting place of various historiographies”, egy mediátor a nyugati és keleti ruszisztika között.

A [russianstudies.hu](http://russianstudies.hu) ruszisztikai műhelyoldal és a *RussianStudiesHu* online periodika üdvözlí Olvasóit!

Szvák Gyula – főszerkesztő

## Lectori Salutem!

Онлайн-издание *RussianStudiesHu* – это рецензируемая (peer reviewed) научная онлайн-периодика по исторической русистике, которая кроме своего веб-сайта, находится в свободном доступе в репозитории Университета им. Лоранда Этвёша ([edit.elte.hu](http://edit.elte.hu)), а также в ряде крупных международных баз данных. Материалы издания также публикуются Издательством в печатной форме. Электронная и печатная версия статей могут время от времени отличаться в зависимости от объёма.

Публикации принимаются на венгерском, русском и английском языках. К публикации в журнале принимаются научные статьи, содержащие новые, ранее не публиковавшиеся результаты научных и практических исследований, соответствующие профилю журнала.

Мы приглашаем к участию всех исследователей, работающих над любыми вопросами восточнославянской, русской и советской истории (включая венгерские и восточноевропейские аспекты) в научно-методологических рамках исторической науки или её вспомогательных дисциплин, принимающих наши правила публикации. В нашем «Гостевом разделе» мы предоставляем место и представителям «Russian Studies» в широком понимании этого термина, а раздел «Opuscula Prima» для лауреатов Всевенгерского университетского конкурса «Лучшая курсовая работа года».

Издание *RussianStudiesHu* не отдаёт предпочтение ни одному из исторических «жанров», методов или направлений, несмотря на то, что научные интересы его основателей сосредоточены прежде всего на историографии. Однако направление его устремлений наглядно демонстрируют работы из серии «Историографии российской истории (2000–2020)», запущенная в 2021 году – с участием ученых из 18 стран пяти континентов, от Китая до Бразилии и Бельгии.

Интернет-ресурс [russianstudies.hu](http://russianstudies.hu), обеспечивающий web-площадку и профессиональную базу для *RussianStudiesHu*, был создан осенью 2019 г. преподавателями Университета имени Лоранда Этвёша, а также членами Венгерского института русистики и Центра русистики Университета Этвёша Лоранда. Профессионально-институциональную базу обеспечивает Институт истории при Университете ELTE.

Журнал уже в момент своего рождения перерос все самые смелые замыслы своих создателей, к его деятельности присоединились выдающиеся представители международной исторической русистики, таким образом, он вышел за рамки отечественной русистики, и стал на службу мировой науке. Словами одного из авторов, это «forum is a meeting place of various historiographies», то есть посредник между западной и восточной русистики.

Интернет-издание [russianstudies.hu](http://russianstudies.hu) и онлайн журнал *RussianStudiesHu* приветствует своих читателей!

## Lectori Salutem!

*RussianStudiesHu* is an online peer-reviewed academic periodical on Historical Russistics. It is published in two volumes per year, additions being made to the online content continuously over the course of the given year. Besides being available on its website, issues of the periodical are freely accessible at Eötvös Loránd Tudományegyetem's repository (edit.elte.hu), that of the Central and Eastern European Online Library (CEEOL) (<https://www.ceeol.com/>) as well as in other major international databases. The publisher also makes the periodical's material available in printed form. Online and printed versions of articles may differ occasionally due to space limitations.

Manuscripts are accepted in Hungarian, Russian and English on condition that the article has not been published elsewhere in any language. *RussianStudiesHu* welcomes colleagues with an interest in any topic on Eastern Slavic, Russian, and Soviet History who submit a scientific paper that observes our rules of publication. These fields are understood in a broad sense (including their Hungarian and Eastern European aspects).

Our 'Special Guest column' provides space for representatives of Russian Studies in the widest possible meaning of the term, while 'Opuscula Prima' offers prize-winners in the nationwide competition 'Thesis of the Year in Russian Studies' an opportunity to publish. *RussianStudiesHu* does not prefer any 'genre', method or trend in history writing over another. However, historiography does stand at the centre of its founders' scientific interest, research and publications.

The core nature of this focus is demonstrated clearly by the articles on "Historiographies of Russia's History (2000–2020)", a project launched in 2021, which at present includes scholars from 18 countries, representing all five continents.

The *russianstudies.hu* webpage, which provides web coverage for *RussianStudiesHu*, was established in the autumn of 2019 by employees of Eötvös Loránd University (ELTE), by members of the legal successor to the Hungarian Institute for Russian Studies (founded in 1990) as well as by the ELTE Centre for Russian Studies. Academic and institutional support is provided by ELTE's Institute of History.

The journal's editors welcome everyone to the site, not only as readers but also as co-creators, providing an opportunity for colleagues specializing in Historical Russistics both at home and abroad to publish.

*RussianStudiesHu* has, from the very moment of its inception, exceeded the wildest dreams of its creators. As renowned scholars of international repute have joined our project, the journal has outgrown the limits not only of a workshop but also the scope of Hungarian Russistics, serving the cause of universal knowledge. As one author has put it: this "forum serves as a meeting place of various historiographies"; it is a bridge between Western and Eastern Russistics.

The creators of the *russianstudies.hu* research website, and its online periodical *RussianStudiesHu* hereby welcome its readers!



A Ruzs historiográfiái  
Историографии Древней Руси  
Historiographies of Rus'<sup>1</sup>

---

1 “Historiographies of Rus” is the second part of our series, “Historiographies of Russia’s History (862–1801) from 2000 to 2020”. All “national” historiographies have their own specific profile, so it is legitimate for their study and description also to be specific. Presentation of their peculiarities can, in itself, evoke great historiographical interest. (Editor’s note.)

